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          28.3.2021 podle 20.3.2016 květná  

668, 1.sl 

Milost vám a pokoj od Boha Otce našeho a Pána Ježíše Krista 

Této neděli, poslední před velikonoci, se říká Palmová nebo květná, a to podle ratolestí, které házeli lidé na cestu 

před Ježíšova osla, když přijížděl do Jeruzaléma na svoje velikonoce. Souvislost najdeme v žalmu 118: 

Chválu vzdejte Hospodinu, protože je dobrý, jeho milosrdenství je věčné! Hospodin je Bůh, dává nám světlo. Slavte 

svátek ratolestí, k rohům oltáře se ubírejte.  

Tento žalm nyní zazní v písni:  118, 2sl Ó chvalte laskavého Pána 

Hospodine, Bože náš,  

Vyznáváme, že při sobě nacházíme stovky důvodů, proč Ježíš Kristus musel být obětován. Prosíme, 

doufáme, věříme. Vyslyš naše volání i vyznání a nenech nás propadnout beznaději a zlému. Nenech nás 

ztratit se ti. Děkujeme ti za odpuštění Kristem vybojované a znovu tě prosíme, odpusť nám naše viny. 

Vcházíme do velikonočního času a chceme tě v něm ještě víc chválit a prožít ho s děkováním za to, jak 

podivuhodně jsi myslel na každého z nás. 

Děkujeme ti dnes za církev, která se skládá z takových, jako jsme my a je tedy zmatená, nejistá, směšná i 

opovrhovaná a nebraná vážně a tak trochu ukřivděná. Děkujeme ti za ni, že smíme být její součástí a 

prosíme, přidej své církvi jistotu v tom, v čem si má být jistá – aby silně volala – chvála tobě Pane Bože, 

Pane Ježíši Kriste, svatý Duchu, chválíme a velebíme tě 

1. čtení Mt 21, 1-17 

Když se přiblížili k Jeruzalému a přišli do Betfage na Olivové hoře, poslal Ježíš dva učedníky 

a řekl jim: „Jděte do vesnice, která je před vámi, a hned naleznete přivázanou oslici a s ní oslátko. Odvažte je 
a přiveďte ke mně. A kdyby vám někdo něco říkal, odpovězte: ‚Pán je potřebuje.‘ A ten člověk je hned pošle.“ 

To se stalo, aby se splnilo, co je řečeno ústy proroka:‚Povězte dceři siónské: Hle, král tvůj přichází k tobě, 
tichý a sedící na oslici, na oslátku té, která je podrobena jhu.‘ 

Učedníci šli a učinili, co jim Ježíš přikázal. Přivedli oslici i oslátko, položili na ně pláště a on se na ně posadil. A 
mohutný zástup prostíral na cestu své pláště, jiní odsekávali ratolesti stromů a stlali je na cestu. 

Zástupy, které šly před ním i za ním, volaly: „Hosanna Synu Davidovu! Požehnaný, který přichází ve jménu 
Hospodinově! Hosanna na výsostech!“ 

Když vjel Ježíš do Jeruzaléma, po celém městě nastal rozruch; ptali se: „Kdo to je?“ 

Zástupy odpovídaly: „To je ten prorok Ježíš z Nazareta v Galileji.“ 

Ježíš vešel do chrámu a vyhnal prodavače a kupující v nádvoří, zpřevracel stoly směnárníků i stánky 
prodavačů holubů; řekl jim: „Je psáno: ‚Můj dům bude zván domem modlitby,‘ ale vy z něho děláte doupě 
lupičů.“ 

I přistoupili k němu v chrámě slepí a chromí, a on je uzdravil. 

Když velekněží a zákoníci viděli jeho udivující činy i děti volající v chrámě „Hosanna Synu Davidovu“, 
rozhněvali se a řekli mu: „Slyšíš, co to říkají?“ Ježíš jim odpověděl: „Ovšem! Nikdy jste nečetli: ‚Z úst 
nemluvňátek a kojenců připravil sis chválu‘?“ 

https://soundcloud.com/ecirkev/118-o-chvalte-laskaveho-pana?in=ecirkev/sets/evangelicky-zpevnik-doprovody
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Opustil je a vyšel ven z města do Betanie; tam přenocoval. 

 

272 3 sl  Jak vítati mám tebe 

2.čtení Ž 118, 24-25 

Toto je den, který učinil Hospodin, jásejme a radujme se z něho.   
Prosím, Hospodine, pomoz! Prosím, Hospodine, dopřej zdaru! 

Milí bratři a sestry,  

Dnes je svátek Ježíšova příjezdu do Jeruzaléma, svátek Boží blízkosti. Jestliže se vám zdá, že něco takového 

jsem říkala o vánocích, tak ano, je to můj oblíbený motiv spojování těchto dvou svátků. Potom více vynikne, 

jak se věci mají. Myslím, že dnešní svátek mluví o tom, jak Bůh přichází člověku naproti. Je to Bůh v Kristu a 

víme jistě, že to přijítí naproti je pro Ježíše Krista těžká služba. Člověk s ním zatočí. To je na tom smutné, 

nebo ještě víc než smutné. Veselé na tom však je to, že i tak se to Bůh nerozpakuje udělat. A do kategorie 

veselé spadá i způsob, jak to provedl. To dokonce označení veselé odpovídá víc, neboť sám fakt, že Bůh jde 

člověku naproti, je mnohem víc než jen veselý.  

Dnes bych se chtěla soustředit na jediné slovo, které v sobě spojuje veselo i smutno. Je to slovo Hosanna, 

což volali lidé na Ježíše, který seděl na oslu. Ve čtení žalmu to nebylo vidět, ale je to v tom druhém verši: 

Prosím, Hospodina, pomoz. Když někdo volá o pomoc, je na tom bídně. Jenže to slovo se tak podivně 

posunulo ve svém významu, že na sebe převzalo význam provolávání slávy, což je velmi zvláštní. Jakoby ti 

lidé volali „pomoz“ a současně, jedním slovem, vyjadřovali, že jsou si jisti, že jim oslovený pomůže, takže ho 

zároveň za to velebili. Není to zvláštní?  

Máme před sebou velikonoční týden, kdy si připomínáme události, které rozhodně veselé nebyly. Začíná to 

však radostným vjezdem do Jeruzaléma a končí to vzkříšením, které nás překvapí tak, že nemáme pro to 

slovo. Je to víc než radostné, veselé. Je to … cosi mimo naši představivost. Bůh je náš Otec. Snad jste někdy 

dokázali překvapit svoje děti nějakým dárkem nebo slovem, nebo pomocí, kterou nečekali a koukali na to 

chvíli beze slova. To je jen náznak toho, co Bůh, náš Otec učinil pro své děti.  

Ještě projděme způsob, jakým Ježíš přijel na svou poslední návštěvu Jeruzaléma v pozemském těle. TO 

patří k těm legračním záležitostem, tragické událostí velikonočního týdne jsou orámovány událostmi 

veselými, tahle má má až komické prvky. Stalo se to tak, že odpovídá přesně předpovědím proroků o 

příchodu Mesiáše, zároveň kopíruje triumfální vjezd dobyvatele do dobytého města. Za takovou karikaturu 

triumfu mocnářů by ho mohli rovnou sebrat. Ale to by se stalo, kdyby rozruch působil tak, že by jeho akce 

měla prvky strhávání moci na sebe, kdyby to ohrožovalo soudobou vládu. Jenomže osel a kabáty, to 

nemohlo ještě dostatečně naplnit skutkovou podstatu trestného činu pobuřování.  

Legrační je, jakou zásadní úlohu v tom hraje osel. On vůbec je osel často se vyskytující zvíře v Bibli. Takže 

jsem se tentokrát rozhodla trochu zapátrat, jak to s tím oslem vlastně měli. Při tom mě vyloženě pohoršilo, 

že jeden obsažný biblický slovník toto heslo vůbec nemá! Jak je to možné, když osel hraje tak často 

významnou roli? Pravda, není až tak protěžovaný, jako jsou ovce, ale přesto. Jednoznačné je, že osel byl v 

Ježíšově Palestině časté hospodářské zvíře (prý unese až 300kg), asi ho vlastnili často chudší lidé. Když už si 

bohatí pořizovali osla, tak spíše dražší bílé plemeno. Osel patří mezi nečistá zvířata, což znamená, že nejedli 

jeho maso, ale jinak, zdá se, měli toto zvíře docela v úctě.  

Když bychom šli do historie dál, tak v Egyptě bylo toto zvíře dokonce snad uctíváno, našli kosterní 

pozůstatky několika oslů tam, kde se pohřbívali dvořané. I v jiných starověkých národech požívalo toto 

https://soundcloud.com/ecirkev/272-jak-vitati-mam-tebe?in=ecirkev/sets/evangelicky-zpevnik-doprovody
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zvíře spíše úcty právě pro svou pracovitost a využitelnost v hospodářství. Skrz prsty začali na osla pohlížet 

až Řekové, spojovali ho s temnými silami a magií, Římané si zase považovali oslí plodnosti, což v souvislosti 

s římskou místy dosti pokleslou kulturou nevěští nic chvályhodného. Odtud už je jen krůček ke 

středověkému totálnímu odsudku oslího národa, hloupé a nemravné zvíře, symbol bláznů a šašků a 

dokonce věřili, že ďábel na sebe bere podobu osla. Návrat sympatií k oslu lze pozorovat až v 19.stol., až od 

této doby lze nalézt cestu k roztomile melancholickému Ijáčkovi z medvídka Pů.  

Tento historický oslí exkurz vám předkládám jenom proto, abychom si uvědomili, že osel nebyl vždycky 

hloupý, v biblickém kontextu je to spíše jenom pracovitý a skromný tvor. V životě Ježíšově ho nesl podle 

evangelistů do Jeruzaléma, křesťanská ikonografie si nedovede představit útěk právě narozeného Ježíše s 

jeho matkou do Egypta jinak než na oslu a apokryfní evangelia přidávají osla už k jeslím, což mohutně 

převzala představivost dalších generací křesťanů. 

Základní je však tento příběh o vjezdu do Jeruzaléma, protože to skromné zvíře nese Krista do světa a kdo 

jiný nese Krista do světa po celá staletí než církev. Pokud se církev nepovyšuje nad osla, nestrhává na sebe 

pozornost, ale nechá ji Pánu, kterého nese, tak je to s církví v pořádku. Tedy oslí vlastnosti – ty které jsme 

právě rozeznali jako přiměřené evangelijnímu svědectví, tedy pracovitost a skromnost, ty by mohlo být 

církvi výstrahou - netvářit se jako kůň, ale zůstat oslem a bude to v pořádku.  

Pokud jde o oslí skromnost v potravě, prý se spokojí i se suchou trávou a trnitými keři, matně si vzpomínám 

na obrázky z dětských knih, kde je lákán na bodlák, - zdá se mi, že zde je zaděláno na další komický prvek – 

co když ten osel ve slavnostním Ježíšově průvodu žral ty palmové ratolesti, které mu tam nadšený zástup 

prostíral? Jestli ano, Ježíšovi to nevadilo, není o tom záznam.  

Na další komický prvek založil Matouš svým trváním na doslovném provedení citace z proroka Zachariáše, 

té předpovědi vjezdu Mesiáše. Úplně přesně u Za9,9 stojí, že tvůj král ...jede na oslu, na oslátku, osličím 

mláděti. Dokonce by se jeden mohl domnívat, že Zachariáš mínil osly tři, ale je to prostě básnický 

prostředek. Nepochybuji, že i Matouš měl v tomto jasno. Soudím, že chtěl co nejvíce kopírovat původní 

text, a tak oproti jiným evangelistům zaznamenal u poskytovatele oslů oslici i s oslátkem. Tím zavdal příčinu 

staletých sporů o tom, jak to vlastně myslel. Seriózní komentáře řeší, jak je možné jet na dvou oslech 

současně. Ovšem, jednalo by se o cirkusové číslo, ale nakonec vzhledem k tomu, jak Ježíš pojal svůj 

triumfální vjezd, by to nebylo až tak nemožné.  

Toto je tedy příchod Mesiáše do města Davidova, neboli příchod Boha do světa. Asi bychom neočekávali 

ani tak obdobu slavnostního příjezdu hodnostáře či filmové hvězdy, jako spíše něco ještě velkolepějšího, 

nějaké světelné úkazy, hudbu sfér a nebeské zástupy. Ale osla a kabáty bychom si asi nevymysleli. Všechno 

v tom příběhu ukazuje na krále tichého, který přichází naprosto jinak, než bychom očekávali. A myslím, že 

ta jinakost Božího jednání nás opakovaně překvapí.  

Ještě stojí za povšimnutí role ostatních účastníků - jsou tam volající zástupy, které zdraví Ježíše přesně tak, 

jak by ho zdravit měli. Můžeme si pomyslet, že se tam zrovna našlo dost takových, kteří se Ježíšova 

happeningu radostně zúčastnili. Ale jak věděli, co mají dělat? Měli to snad předem domluveno, stejně jako 

bychom mohli předpokládat, že předem domluvené bylo i předání oslů? Spíše to bude dobou a očekáváním 

příchodu Mesiáše, protože doba byla těžká a docela jistě měl Mesiáš přijít každým dnem. A že přijede na 

oslátku a jak ho budou zdravit, to věděl každý. Možná to tak bylo.  

Zároveň však na otázku, kdo to je, zjišťujeme, že ho považují za proroka. Taky dobré, ale přece jen málo. A 

ovšem, námitky se také objeví, skoro až překvapuje, že se neobjevily dřív.  

Matouš tím rychlým sledem líčení, co se stalo pak a pak, jak Ježíš vyčistil chrám, uzdravil slepé a chromé, 

usadil pohoršené, vyvolává dojem, jako by nebylo už dost času, což je na místě. Ale také tam Ježíš působí 
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trochu rebelsky - přijede tím trochu komickým předvedením biblického verše, zaběhne do chrámu, vyžene 

prodavače a kupující. Sice je potřeba prodávat, ale ne v chrámu, dům modlitby má být tiché místo k 

soustředění a obchodující to až moc překrývají svým pragmatismem. Pak Ježíš pokračuje v tom, co dělal po 

celou svoji službu - uzdravuje, vrací do života ty, kdo jsou vyřazeni. A děti ho zdraví a on je nechá, a utne 

námitky moudrých a velkých biblickým citátem, z čehož museli zůstat stát s otevřenými ústy. Je to totiž 

variace na žalm 8. - Hospodine, Pane náš, jak vznešené je tvoje jméno po vší zemi! Ústy nemluvňat a 

kojenců jsi vybudoval mocný val proti svým protivníkům a zastavil nepřítele planoucího pomstou.  

A pak odejde do Betanie. Celé je to jakoby snadné, jde to dobře a lehce, všechno do sebe zapadá a kdo měl 

být povzbuzen, povzbuzen je a kdo měl dostat přes prsty, dostal. Když přijde Bůh, je to jinak, než bychom 

čekali a je to … veselé, povzbuzující, spravedlivé, takové, jak bychom si přáli, aby to bylo.  

A kdy to bude? Kdy to tak bude úplně a všude? Opět se vracím k tomu slovu, které v sobě obsahuje volání o 

pomoc a provolávání slávy. Hosanna. Možná vás napadlo, že ti, co to volali, nevěděli vlastně přesně, co 

volají. Ráda bych řekla, že to za ně dotáhl Duch svatý, i přes to, že dar Ducha svatého byl až pozdější 

záležitost. Ráda bych to pochopila tak, že Bůh, ke kterému míří naše volání, si to přebere. V tom je naše 

naděje, že ví o všech svých oslech, o církvi, která neumí dostatečně rychle reagovat na změny ve světě, o 

lidech, kteří ji tvoří, a jsou zmatení stejně, jako ti, kteří nechtějí být součástí církve.  

Pro tuto neděli, neděli oslavy vjezdu Božího Syna do světa, se chytněme toho Hosanna. Toho volání o 

pomoc a současně provolávání slávy. Jedním dechem, jedním slovem. Voláme o pomoc, máme k tomu 

mnoho důvodů. A současně věříme, že ten, k němuž naše volání směřuje, už ví, co má dělat, Už to pro nás 

dělá. Hosanna. Pomoz nám, sláva tobě. Jistě pomůžeš. Věříme ti. Amen.  

Varhany 

Pane Kriste,  

Smiluj se nad námi.  

Předkládáme ti své starosti, ovlivněné tím, co nás svírá z venku. Vyznáváme, že toho je mnoho a rozhlížíme se po 

svých otcích a matkách s obavou, že oni toho snesli mnohem víc a možná si nestěžovali. My si stěžujeme, ale ve víře, 

že jsi s námi. Že ti není jedno, co trápí tvé lidi na zemi. Tak věříme, neboť jsi pro nás položil život a podstoupil to 

všechno, abychom byli dobře živi. Prosíme tě, pomoz nám v našich časných starostech. Jedním dechem děkujeme za 

to, žes nás osvobodil od našich starostí, které tento čas přesahují. 

S děkováním tě chceme prosit, s děkováním za to, cos nám daroval až do tohoto dne naše prosba míří k tomu, co nás 

ještě čeká. Víme, věříme, že nás nenecháš napospas. Prosíme tě srdečně za ty, kteří nám leží a srdci, za naše blízké, 

za ty, o nichž víme, a je nám jich líto. Slyš naše tiché prosby.  

 

Amen 

Otče náš, který jsi v nebesích, posvěť se jméno tvé, přijď království tvé, buď vůle tvá jako v nebi, tak i na zemi. 

Chléb náš vezdejší dej nám dnes a odpusť nám naše viny, jako i my odpouštíme našim viníkům a neuveď nás 

v pokušení, ale zbav nás od zlého. Neboť tvé jest království i moc i sláva, na věky. Amen 

Žd10,35-37Neztrácejte proto odvahu, neboť bude bohatě odměněna. Potřebujete však vytrvalost, abyste 

splnili Boží vůli a dosáhli toho, co bylo zaslíbeno. Vždyť už jen ‚docela krátký čas, a přijde ten, který má 

přijít, a neopozdí se.  

Požehnaný, jenž přichází v Hospodinově jménu. Žehnáme vám z Hospodinova domu. Ž118,26
 

P 360 3 sloky My čekáme, kdy zavítáš 
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